

Die Redaktion

Article
Editorial

Intervention. Zeitschrift fuer Ökonomie / Journal of Economics

Provided in Cooperation with:
Edward Elgar Publishing

Suggested Citation: Die Redaktion (2006) : Editorial, Intervention. Zeitschrift fuer Ökonomie / Journal of Economics, ISSN 2195-3376, Metropolis-Verlag, Marburg, Vol. 03, Iss. 2, pp. 184-185, <https://doi.org/10.4337/ejeep.2006.02.00>

This Version is available at:
<https://hdl.handle.net/10419/277071>

Standard-Nutzungsbedingungen:

Die Dokumente auf EconStor dürfen zu eigenen wissenschaftlichen Zwecken und zum Privatgebrauch gespeichert und kopiert werden.

Sie dürfen die Dokumente nicht für öffentliche oder kommerzielle Zwecke vervielfältigen, öffentlich ausstellen, öffentlich zugänglich machen, vertreiben oder anderweitig nutzen.

Sofern die Verfasser die Dokumente unter Open-Content-Lizenzen (insbesondere CC-Lizenzen) zur Verfügung gestellt haben sollten, gelten abweichend von diesen Nutzungsbedingungen die in der dort genannten Lizenz gewährten Nutzungsrechte.

Terms of use:

Documents in EconStor may be saved and copied for your personal and scholarly purposes.

You are not to copy documents for public or commercial purposes, to exhibit the documents publicly, to make them publicly available on the internet, or to distribute or otherwise use the documents in public.

If the documents have been made available under an Open Content Licence (especially Creative Commons Licences), you may exercise further usage rights as specified in the indicated licence.



<https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/>

Jg. 3 (2006), Heft 2 | Vol. 3 (2006), Number 2

Editorial	184
Forum	
Interview mit Hajo Riese	187
Jürgen Kromphardt, Stephanie Schneider: Zur Bedeutung der Arbeitsmarktbedingungen für die Erklärung der Arbeitslosigkeit	193
Labour Market Conditions and Unemployment	
Claudia Weinkopf: Braucht Deutschland zusätzliche Kombilöhne?	201
Does Germany Need Additional In-work-benefits?	
Ronald Schettkat: Inequality and Efficiency – Does a Wider Spread of Wages Raise Employment?	209
Andreas Ebert, Ernst Kistler: Keine »demographische Wende« am Arbeitsmarkt in Sicht	216
No »Demographic Turn« in Sight on the Labour Market	
Reimund Schwarze, Gert G. Wagner: Versicherungspflicht gegen Elementarschäden: Warum wir sie brauchen, aber nicht bekommen	225
Mandatory Insurance Against Elementary Risks: Why We Need It But Won't Get It	
Vorstellung der EuroMemorandum-Gruppe	235

Artikel | Articles

Editorial zum Schwerpunkt Editorial to the Special Issue »The »New Monetary Policy« – A Critical Appraisal«	243
Philip Arestis: New Monetary Policy and Keynes.	245
Giuseppe Fontana: The »New Consensus« View of Monetary Policy: A New Wicksellian Connection?	263
Sebastian Dullien: Rethinking the Role of Monetary Policy and Wage Bargaining in a World Without the Real Balance Effect	279
Eckhard Hein: Wage Bargaining and Monetary Policy in a Kaleckian Monetary Distribution and Growth Model: Trying To Make Sense of the NAIRU . .	305
Malcolm Sawyer: A Kaleckian Analysis of Monetary Policy	331
Thomas Palley: Currency Unions, the Phillips Curve, and Stabilization Policy: Some Suggestions for Europe	351

Rezensionen | Book Reviews

Carl Friedrich Gethmann et al.: Gesundheit nach Maß? Eine transdisziplinäre Studie zu den Grundlagen eines dauerhaften Gesundheitssystems (Kai Mosebach)	371
David R. Howell (ed.): Fighting Unemployment. The Limits of Free Market Orthodoxy (Engelbert Stockhammer)	372
John Kenneth Galbraith: The Economics of Innocent Fraud (Margit Schratzenstaller, Achim Truger)	374

Engelbert Stockhammer:

The Rise of Unemployment in Europe. A Keynesian Approach
(Miriam Rehm) 376

Cornelia Heintze:

Wohlfahrtsstaat als Standortvorteil. Deutschlands Reformirweg
im Lichte des skandinavischen Erfolgsmodells
(Diana Auth) 378

Editorial

Wir freuen uns, mit dem vorliegenden Heft 2/2006 der Zeitschrift INTERVENTION den dritten Jahrgang abschließen zu können. Die aktuelle Ausgabe beinhaltet zwei thematische Schwerpunkte. Die Rubrik Forum bündelt Aufsätze, die sich vorrangig mit Strukturfragen des Arbeitsmarktes beschäftigen. Ergänzt werden die Beiträge dieses Arbeitsmarktschwerpunkts um ein Interview mit Hajo Riese, einem der wenigen ›schulbildenden‹ Keynesianer|innen in Deutschland, um einen Beitrag zur Versicherungspflicht bei Elementarschäden sowie eine Vorstellung der EuroMemorandum-Gruppe, unter deren Dach sich Vertreter|innen unterschiedlicher heterodoxer Ansätze zu Wirtschaftstheorie und -politik aus einer wachsenden Zahl europäischer Länder versammeln.

Auch die Rubrik Artikel widmet sich in diesem Heft – wie schon in Ausgabe 2/2004 – einem Schwerpunktthema: ›The ›New Monetary Policy‹ – A Critical Appraisal«. Wir bedanken uns sehr herzlich bei den Gastherausgebern Prof. Giuseppe Fontana (Universität Leeds), Prof. Claude Gnos (Universität Burgund) und Dr. Achim Truger (IMK in der Hans-Böckler-Stiftung, Düsseldorf), die für die Betreuung des Artikelschwerpunkts insgesamt, darunter insbesondere auch für die Organisation des Begutachtungsprozesses und die Zusammenstellung der Aufsätze, verantwortlich zeichnen. Unser Dank geht auch an die Hans-Böckler-Stiftung für die großzügige finanzielle Unterstützung des vorliegenden Schwerpunktheftes.

Bereits an dieser Stelle möchten wir ankündigen, dass für Heft 1/2008 ein verteilungstheoretisches und -politisches Schwerpunktthema – ›Inequality on the Rise‹ – geplant ist. Hierzu findet sich am Ende des vorliegenden Heftes ein Call for Papers für Einreichungen für die begutachtete Rubrik Artikel. Wir bit-

Editorial

We gladly complete the third volume of the journal INTERVENTION with this issue, which is a special issue in two respects. Most contributions in the *Forum* section are dealing with structural aspects of the labour market. In addition, this section features an interview with Hajo Riese, one of the few German Keynesian economists to establish his own ›school of thought‹, an article on mandatory insurance against elementary risks, and the presentation of the EuroMemorandum Group, which gathers exponents of different heterodox approaches in economic theory and policy from an increasing number of European countries under its roof.

Also the *Article* section is dedicated – as in issue 2/2004 – to a thematic focus: ›The ›New Monetary Policy‹ – A Critical Appraisal«. More details are provided by the preceding introduction. We are very much indebted to the guest editors, Prof. Giuseppe Fontana (University of Leeds), Prof. Claude Gnos (University of Burgundy), and Dr. Achim Truger (Macroeconomic Policy Institute in the Hans Böckler Foundation, Düsseldorf), who assumed all the numerous tasks connected with the selection of the articles and the organisation of the referee process. We also thank the Hans Böckler Foundation for generous financial support of this special issue.

Furthermore, we would like to announce the next thematic focus planned for issue 1/2008, which will be on theoretical, empirical and policy aspects of distribution: ›Inequality on the Rise«. The call for papers for submissions to the refereed *Article* section of this special issue can be found at the end of this issue. We ask for your kind attention and are awaiting submissions with great interest – also because of the fact that distributional issues have been increasingly neglected in economics in past years. The selection of ar-

ten um freundliche Beachtung und erwarten gespannt die kommenden Einsendungen zu einem Thema, das inzwischen in der Ökonomik nur mehr ein Schattendasein fristet. Organisiert wird die Auswahl und Begutachtung der Artikel für den Verteilungsschwerpunkt von Prof. Wilfried Altzinger (Wirtschaftsuniversität Wien), Dr. Martin Schürz (Oesterreichische Nationalbank) sowie Mag. Alois Guger und unserem Redaktionsmitglied Dr. Margit Schratzenstaller (beide Österreichisches Institut für Wirtschaftsforschung, Wien), bei denen wir uns hiermit bereits herzlich bedanken möchten.

Fast schon als *ceterum censeo* möchten wir abschließend darauf hinweisen, dass Abonnements weiterhin sehr erwünscht sind: insbesondere auch institutionelle Abonnements, die nicht nur helfen, unsere finanzielle Basis zu sichern, sondern vor allem dazu beitragen, den Kreis unserer Leser|innen ungemein zu vergrößern.

Die Redaktion

ticles and the referee process for this special issue will be organised by Prof. Wilfried Altzinger (Vienna University of Economics and Business Administration), Dr. Martin Schürz (Austrian National Bank), and Mag. Alois Guger and Dr. Margit Schratzenstaller, one of our Managing Editors (both Austrian Institute of Economic Research, Vienna), whose engagement is very much appreciated.

Almost as a *ceterum censeo* we would like to conclude by pointing out the desirability and necessity of raising the number of subscriptions: in particular institutional ones, which help secure the financial basis of the journal and have a substantial potential leverage effect with regard to the number of our readers.

The Managing Editors